
STALIŠČE CIVILNE INICIATIVE ZA ODSTRANITEV BAZNE POSTAJE Z 
GASILSKEGA DOMA BITNJE NA ŠTUDIJO INŠTITUTA ZA 

NEIONIZIRANA SEVANJA 
 
  
V mesecu novembru 2008 je forum EMS objavil študijo o osebni izpostavljenosti 
elektromagnetnim sevanjem v Sloveniji. 
 
Študija potrjuje prepričanje naše civilne iniciative in Zveze ekoloških gibanj Slovenije, da 
Forum EMS, ki je sofinanciral raziskavo, ni neodvisna organizacija saj rezultati meritev niso 

objektivni. 
Tovrstne raziskave ne bi smele biti podlaga za prepričevanje ljudi, da sevanja niso nevarna, še 
manj pa podlaga strokovnim službam, na osnovi katerih bi dovoljevale takšne naprave 
umeščati v prostor. 
 
V nadaljevanju podajamo naše pripombe na to raziskavo: 
 

1. Raziskavo so naredili trije strokovnjaki (doktorji znanosti in univerzitetni 
diplomirani inženirji), v raziskavo pa ni bil vključen noben strokovnjak s področja 
medicine, da bi se lahko podali direktni ali posredni vplivi na zdravje ljudi. Zato je 
naše prepričanje, da ta raziskava ne more biti merilo, da so bazne postaje neškodljive 
za ljudi, ki živijo v neposredni bližini. 

 
2. Študija ni odgovorila na eno najresnejših vprašanj, ki ga že sami navajajo v uvodu, 

ali so takšna sevanja rakotvorna. Naredili so zaključke, kakšna je izpostavljenost 
prebivalcev elektromagnetnim sevanjem v mestih in na podeželju, nikjer pa ne 
navajajo, da sevanja ne vplivajo na naše zdravje. Ali so kljub nizkim odstotkom  
zakonsko določenih vrednosti dojenčki, srčni bolniki, epileptiki idr, popolnoma varni 
pred vplivi teh sevanj? Mlademu zdravemu človeku to sevanje mogoče res ne škodi 
takoj, kakšne pa možne posledice čez 10, 15 let ? Kaj naj ukrene posameznik, ko 
ugotovi, da mu sevanje škodi? Naj se odseli na varen kraj, kjer tega sevanja ni? 

 
3. Vzorec, ki ga je raziskava zajela je za kakšne končne zaključke, glede negativnih 

vplivov, čisto premajhen. V raziskavo je bilo vključenih le 21 prostovoljcev, ki so 
napravo nosili le 34 ur, mi pa naj bi ob bazni postaji živeli 24 ur na dan, še najmanj 
12 let (dokler velja pogodba). 

 
4. Kot je že navedeno v besedilu študije podatki o vplivih baznih postaj na podeželju 

niso dovolj reprezentativni, saj se prostovoljci niso nahajali v sami bližini teh postaj. 
Vzorec je zajel le 9 ur meritev, dveh prostovoljcev, ki pa se nista zadrževala v bližini 
baznih postaj.  

  Pri nas pa se bazna postaja nahaja v neposredni bližini ljudi ! 



5. V študiji pa tudi sami navajajo, da je za presojo o nevarnosti elektromagnetnega 
sevanja potrebno narediti še več raziskav z različnimi metodologijami: 

   »Vzročno povezavo med izpostavljenostjo določeni snovi in boleznijo, simptomi ali 
smrtjo dokazujemo z epidemiološkimi študijami in eksperimenti na živalih. Iskanje 
povezave med vzrokom in posledico je lahko zelo zahtevno, posebej zato, ker različne 
izpostavljenosti povzročajo enake bolezni in ker nas pogosto zanima vpliv šibkejšega 
povzročitelja, katerega vpliv je potrebno prikazati ločeno od vpliva močnejšega. 
Odgovori na vprašanja, ali je določena snov zdravju škodljiva, so zato posebej pri 
iskanju šibkih vplivov povzročitelja na zdravje človeka, težavni. Potrebno je narediti 
več različnih študij na različnih skupinah ljudi in z različnimi metodologijami in šele 
potem presojati, ali so bili dokazi dovolj močni za sklepanje o tem, kako nevarna je 
kaka snov.« 

   Zato neposredni sosedje gasilskega doma Bitnje, ne želimo biti  poskusni zajčki, 
na katerih bi se te raziskave opravljale! Če izgubimo našo najpomembnejšo 
vrednoto – zdravje, potem vse ostale vrednote zbledijo. 

 
6. Študije se med seboj razlikujejo zaradi različnih pristopov k raziskavam učinkov 

sevanj (fizikalni, biološki) ter različnih kriterijev za sprejem uradne mejne vrednosti. 
V Sloveniji je mejna vrednost precej večja kot jo priporočajo znanstveniki, ki 
preučujejo netoplotne biološke učinke. Skrbijo pa nas prav ti netermični učinki 
sevanj, ki pa jih nobena od pooblaščenih inštitucij v Sloveniji za meritve teh vrst 
sevanja ne more izmeriti.    
Opazujemo lahko samo posledice, ki pa bodo lahko za marsikoga usodne. 

 
7. V raziskavi ni podan podatek o starosti prostovoljcev, znano pa je, da v našem kraju 

živi veliko upokojencev, ki predvsem v dopoldanskem času varujejo majhne otroke. 
 
8. Izmerjene vrednosti primerjajo z zakonsko določenimi mejnimi vrednostmi 

elektromagnetnih sevanj, mi pa stremimo k spoštovanju priporočil neodvisnih 
organizacij v tujini, saj je zakonodaja preveč ohlapna in zastarela (študija v virih 
navaja Uredbo o elektromagnetnih sevanjih v naravnem in življenjskem okolju, 
Ministrstva za okolje in prostor RS iz leta 1996). 

 
9. V študiji nikjer ne navajajo, da vrednost elektromagnetnih sevanj, ki jih telo 

absorbira, s številom naprav narašča oziroma se sešteva. Tako so lahko zakonsko 
določene meje v domovih hitro presežene.  

 V našem okolju imamo izvorov, ki povzročajo umetno elektromagnetno sevanje že 
dovolj in zakaj bi naša telesa obremenjevali še z bazno postajo, če se ta lahko 
prestavi na ljudem manj škodljivo lokacijo! (gospodinjske naprave, radijski in 

televizijski oddajniki, računalniki, brezžična računalniška omrežja, električni 
motorji, električno omrežje …) 



Posameznik sam ne bo mogel dokazati, da je zbolel zaradi sevanja bazne postaje, saj so 
postopki dokazovanja negativnih vplivov zelo težavni in posamezniku tudi težko dostopni.  
 
Ko človek zboli, nima energije, da se bori še z velikimi podjetji in dokazuje svoj prav na 
sodišču, saj ima dovolj skrbi sam s seboj. Naj poudarimo še, da če zbolimo, v svojem 
stanovanju ali hiši lahko vse kar nam škodi odstranimo, imamo na to vpliv, na bazno postajo, 
ki bo delovala neprekinjeno, pa ne bomo mogli in bomo lahko samo nemočno opazovali in 
prenašali posledice delovanja.  
 

Ne bomo čakali študije, ki bi naše prepričanje ovrglo ampak moramo doseči, da se 
bazna postaja z gasilskega doma prestavi na varnejšo lokacijo zdaj! 
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